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 الشكش ّالؼشفبى

 

 الحوذ لله الزٕ ثؼًَْ رزن الصبلحبد، الحوذ لله الزٕ ّفمٌٖ فٖ غلت الؼلن ّٗغش لٖ...

لأى للؼلن ّالوؼشفخ أًبط ٗمذسًَّ ف٘جزلْى هي الؼطبء ّالؼلن هي غ٘ش همبثل أرمذم ثغضٗل الشكش ّالإهزٌبى 

لصبحجخ الِوخ الؼبل٘خ ّالأخلاق الغبه٘خ الذكزْسح الوششفخ ًغْٓ الصفذٕ ػلٔ هب أعبدد ثَ ػلٔ هي 

الصجش، الإحزْاء ًّوْرعب رْعَ٘ ّاسشبد اّلا، ّدػن ّرحف٘ض صبً٘ب، شكشا الٔ هي كبًذ سهضا للؼطبء، 

ارششف ثَ فٖ هغ٘شرٖ. كوب أرمذم ثبلشكش ّالاهزٌبى الٔ ػو٘ذ كل٘خ اٙداة عبثمب الذكزْس هؼزصن الٌبصش 

ّػو٘ذح كل٘خ اٙداة حبل٘ب الذكزْسح ل٘لٔ ف٘عٖ ّسئ٘غخ لغن الخذهخ الاعزوبػ٘خ فٖ عبهؼخ المذط 

فٖ الغبهؼخ ػلٔ كل الذػن ّالزغِ٘لاد لإًغبص ُزا  الذكزْسح سّلا ُشد  ّالٔ كل الأكبدٗو٘٘ي ّالاداسٗ٘ي

 الؼول. 

أٗعب أرْعَ ثغضٗل الشكش ّالؼشفبى للذكزْس ػضام أه٘ي هي لغن ػلن الٌفظ ثوؼِذ الذّحخ ّللذكزْسح 

ػلٔ هشاعؼزِن للأعئلخ  فشدّط ػجذ سثَ الؼ٘ظ سئ٘غخ دائشح الؼلْم الاعزوبػ٘خ فٖ عبهؼخ ث٘ذ لحن

 عبػذد فٖ رطْٗشُب. ّالزٖ ّالولاحظبد الم٘وخ ػلِ٘ب

كوب ّأّعَ ثغضٗل الشكش ّالؼشفبى الٔ هشكض الجشاء الطجٖ ّالٔ الأهِبد اللْارٖ شبسكي ثزغشثزِي فٖ 

ُزا الجحش، ّلْلا ُزٍ الوشبسكخ لوب كبى ُزا الجحش. ّاّعَ الشكش ّالزمذٗش الكج٘شٗي الٔ اخْارٖ 

 المذط ػلٔ دػوِن الوزْاصل لٖ.ّسف٘مبرٖ فٖ ثشًبهظ هبعغز٘ش الؼول الاعزوبػٖ عبهؼخ 
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 الولخص

 

ٛىف ًٛج جُركع ج٠ُ وٌجْس جُِٓٞى جُؼ٤٘ق ُىٟ ج٧ّ جُٔطؼِٔس ضؿحٙ أ٠لحُٜح. ذٌَٗ أًػٍ ضكى٣ىج، 

جُىٌجْس ج٠ُ جْطٌٗحف أْٛ جُؼٞجَٓ ج٣ٍْ٧س ٝؿ٤ٍ ج٣ٍْ٧س جُط٢ ضوق ٌٝجء جْطهىجّ ج٧ّ  ًٛٙ ٛىكص

أِْٞخ جُركع ج٤ٌُل٢، ذحنط٤حٌ ػ٤٘س هٛى٣س ٖٓ ج٧ٜٓحش ضْ جػطٔحو جُٔطؼِٔس ُِِٓٞى جُؼ٤٘ق ضؿحٙ أ٠لحُٜح. 

 ىٓس ج٫ؾطٔحػ٤س.جُِٞجض٢ ٣ٓطهىٖٓ جُؼ٘ق ٓغ أذ٘حءٖٛ ٝقِٖٛ ػ٠ِ ٖٜحوز أًحو٤ٔ٣س ك٢ ٓؿحٍ جُطٍذ٤س ٝجُه

جْطهىٓص جُؼ٘ق ٓغ  أّ ٓطؼِٔس (12)ٓغ  ضْ ؾٔغ جُٔؼِٞٓحش ٖٓ ن٬ٍ جُٔوحذِس جُلٍو٣س ٖرٚ جُٔو٘٘سٝهى 

 ، ٝج٫ْثِس يجش جُٜ٘ح٣حش جُٔلطٞقس. ج٠لحُٜح

أظٍٜش جُ٘طحتؽ إٔ ج٧ٜٓحش جْطهىٖٓ جٌٖحٍ ٓهطِلس ٖٓ جُؼ٘ق ٓغ أ٠لحُٜٖ ٜٓ٘ح جُؼ٘ق جُِلظ٢ 

جُؼ٘ق جُ٘ل٢ٓ ًح٩ٛٔحٍ ٝػىّ ضِر٤س ٝ جُؿٓى١ ًحٍُٟخ ذح٤ُى أٝ جوٝجش أنٍٟ، ًحٍُٛجل ٝجُٗطْ، جُؼ٘ق

جقط٤حؾحش جُطلَ. ًًُي ضر٤ٖ ٖٓ جُ٘طحتؽ إٔ ضٌٍجٌ جْطهىجّ جُؼ٘ق ن٬ٍ جُٜ٘حٌ هى ٣َٛ ج٠ُ أًػٍ ٖٓ ْطس 

ٍٓجش. ًٔح ٝجٖحٌش جُىٌجْس ج٠ُ إٔ ٛ٘حى ػٞجَٓ ػى٣ىز ًحٕ ُٜح وٌٝ أًرٍ ٖٓ جُٔٓطٟٞ جُطؼ٢ٔ٤ِ ك٢ 

طأغ٤ٍ ػ٠ِ ٣ٍ٠وس ضؼحَٓ ج٧ٜٓحش ٓغ ج٠لحُٜٖ ُٝؿٞتٜٖ ج٠ُ جْطهىجّ جُؼ٘ق.  كوى أظٍٜش جُىٌجْس جٕ جُ

ػحَٓ جُٞهص ُٚ ضأغ٤ٍ ٝجٞف، ق٤ع إٔ ٛ٘حى كطٍجش ٓهطِلس ن٬ٍ جُٜ٘حٌ ضٌٕٞ ك٤ٜح ج٫ّ أًػٍ ؿٟرح ٝػ٘لح 

جُٛرحق٤س  ٝجق٤حٗحً أنٍٟ جُلطٍض٤ٖ ضؿحٙ ج٠لحُٜح. ًٛٙ جُلطٍجش أق٤حٗح ضٌٕٞ جُلطٍز جُٛرحق٤س ٝجق٤حٗحً جُٔٓحت٤س،

، قٓد قؿْ جُٜٔٔحش ٝجُٔٓإ٤ُٝحش جُط٢ ػ٠ِ ج٧ّ ئٗؿحَٛح ك٢ جُٞهص جُٔطحـ ك٢ ًٛٙ جُلطٍجش. ٝجُٔٓحت٤س

إٔ جُ٘ٞع ج٫ؾطٔحػ٢ ُِطلَ ٤ًِْٞٝحش جُطلَ ُٜح ضأغ٤ٍ ػ٠ِ جْطهىجّ  أ٣ٟح جُىٌجْسٝٓح أٝٞكطٚ ٗطحتؽ ًٛٙ 

ٝػ٘ىٓح ٣ٌٕٞ ٤ًِْٞحش ج٧ذ٘حء ٓٓطلُز  ٜحش أًػٍ ػ٘لح ٓغ جًًٌُٞ،ج٧ٓج٧ٜٓحش ُِؼ٘ق ٓغ ج٠لحُٜٖ. ذؼٝ 

٨ُّ ٓػَ ذٌحء ج٠٧لحٍ ٝجُٗؿحٌ جُٔٓطٍٔ ذ٤ْٜ٘، ػىّ جٛطٔحّ جُطلَ ذحُىٌجْس، ٝضٌٍجٌ جُِٓٞى جُهح٠ة أًػٍ 

 ٖٓ ٍٓز.
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أ٣ٟح ذ٤٘ص جُ٘طحتؽ جٕ جُٟـ٠ٞحش ج٣ٍْ٧س جُط٢ ُٜح ػ٬هس ذحُؿحٗد ج٫ؾطٔحػ٢، ٝج٫هطٛحو١، 

٢ ٝجُٛك٢، ٝجُطؼ٢ٔ٤ِ ُؼرص وٌٝجً ًر٤ٍج ك٢ وكغ ج٧ّ ٫ْطهىجّ جُؼ٘ق ٓغ أ٠لحُٜح. ٖٓ جُ٘طحتؽ ٝجُٜٔ٘

ج٧نٍٟ جُٜٔٔس ٝجُط٢ أٝٞكطٜح ًٛٙ جُىٌجْس ٢ٛ إٔ ضؼٍٜ ج٧ٜٓحش ُِؼ٘ق ك٢ ٠لُٞطٜٖ ُٚ أغٍ ػ٠ِ 

طِلس ُِطهل٤ق جْطهىجّ ج٧ٜٓحش ُِؼ٘ق ٓغ ج٠لحُٜٖ. أ٣ٟح جٖحٌش جُ٘طحتؽ ج٠ُ إٔ ج٧ٜٓحش جْطهىٖٓ ٠ٍم ٓه

ٖٓ جُـٟد ٖٝٓ جُؼ٘ق جُٔٔحٌِ ضؿحٙ ج٠لحُٜٖ ٓػَ ػَٔ أٗٗطس ٓكررس ٨ُّ، جُطوٍخ ج٠ُ الله، أٝ ك٢ ذؼٝ 

 ج٧ق٤حٕ ج٫ٗؼُجٍ.

ًٛٙ جُ٘طحتؽ ِْطص جُٟٞء ػ٠ِ جُؼى٣ى ٖٓ جُط٤ٚٞحش جُط٢ ٖٓ ٖأٜٗح إٔ ضٓحػى ج٧ٜٓحش ػ٠ِ ضـ٤٤ٍ 

ًٙ جُط٤ٚٞحش ٌٍٞٝز ضط٣ٍٞ ذٍجٓؽ ٝوٌٝجش ضٞػ٣ٞس ًِْْٜٞ جُؼ٤٘ق ٝجْطرىجُٚ ذِٓٞى جنٍ ضٍذ١ٞ. ٖٓ ٛ

ضهطٙ ذطؼ٤ِْ ج٧ٜٓحش ٤ًل٤س ٓٔحٌْس ج٧ْح٤ُد جُطٍذ٣ٞس ك٢ جُطؼحَٓ ٓغ جُطلَ ذٌحكس ٍٓجقِٚ، ضؼ٤ِْ ج٧ّ 

ٝجًٓحذٜح جُٜٔحٌجش ج٬َُٓس ُِطؼحَٓ ج٣٩ؿحذ٢ ٓغ ٞـ٠ٞحش جُك٤حض٤س، ٍٗٗ جُٞػ٢ ذهطٌٞز جْطهىجّ جُؼ٘ق 

ػ٬ؾ٤س ٠٨ُلحٍ ج٣ًُٖ ضؼٍٞٞج ُِؼ٘ق، ٝػَٔ وٌجْحش ضو٤ٔ٤٤س ُلكٙ ٓىٟ ٓغ ج٠٧لحٍ، ػَٔ ذٍجٓؽ 

 كحػ٤ِس ذٍجٓؽ جُطٞػ٤س ٝجُرٍجٓؽ جُؼ٬ؾ٤س ك٢ ٓؼحُؿس ًٛٙ جُظحٍٛز. 
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Abstract 

The purpose of this study was to investigate the violent behavior of educated women 

towards their children. Specifically, the study aimed to explore the most important family and 

non-familial factors behind the use of violent behavior by educated women towards their 

children. This study employed a qualitative research method. A purposeful sample of mothers 

who used violence with their children and obtained an academic degree in the field of 

education and social service was selected to participate in the study. Data were collected 

through the semi-structured interview with 12 mothers who used violence with their children, 

using open-ended questions.  

The results showed that mothers used various forms of violence with their children, 

including verbal violence (such as screaming and verbal abuse), physical violence (such as 

beating with hand or other tools), and psychological violence (such as neglect and lack of 

child's needs). The results also show that the frequency of use of violence during the day may 

reach more than six times. Also, the study indicated that many factors have had a greater role 

than educational level in influencing how mothers deal with their children and resorting to 

violence. findings revealed that the time factor has a clear effect, as there are different periods 

during the day when the mother is more angry and violent towards her children. These periods 
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are morning, evening, and sometimes other periods, depending on the size of the tasks and 

responsibilities that the mother has to accomplish in the time available in these periods. 

Moreover, results reported that that the child's gender and behavior have an impact on 

mothers' use of violence with their children; mothers are more violence with males, and when 

children’s behavior are provocative to the mother, such as the crying of children, the constant 

quarrel between kids, the child's lack of interest in study, and the repetition of wrong behavior 

more than once. 

Furthermore, the study showed that family pressures related to the social, economic, 

vocational, health, and educational aspects played a major role in pushing mother to use 

violence with their children. Another important finding of this study is that mothers 

'vulnerability to violence in their childhood has an impact on mothers' use of violence with 

their children. Also, the findings revealed that mothers used different ways to reduce anger 

and violence towards their children, such as doing favorite activities, getting closer to God, or 

sometimes being isolated.  

These findings highlighted several recommendations that would help mothers change 

their violent behavior and replace it with other pedagogical behavior. These recommendations 

including the need to develop awareness programs and courses to teach mothers how to 

practice educational methods in dealing with the child at all stages, helping mother to acquire 

the necessary skills to deal positively with life pressures, raising awareness of the dangers of 

using violence with children, conducting remedial programs for children who have been 

subjected to violence and conducting evaluation studies to examine the effectiveness of 

awareness programs and treatment programs in addressing this phenomenon. 


